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CALL FOR PAPERS  

 ANNUAL WORKSHOP of the SYNOIKISMOS doctoral SEMINAR  

15-16 MAY 2025 

 

 

WHO ARE WE? 

The SYNOIKISMOS seminar is an inter-university 

association whose aim is to bring together young 

researchers working on Antiquity, whatever the period, 

geographical area or field they are studying (philology, 

literature, linguistics, epigraphy, history, papyrology, 

numismatics, art history, archaeology, etc.). By bringing 

together participants, listeners and experts around the 

same table, the seminar aims to encourage contacts 

between Belgian and foreign researchers in related fields 

and to offer young scientists a convivial place to present 

and discuss their current research. 
  

 

“Governance, Economy and Society in Antiquity: New 

Research Perspectives” 

 

Dear doctoral students, dear professors, dear colleagues,  

 

This year, as part of the 2025 edition of the SYNOIKISMOS inter-university doctoral 

seminar, the annual thematic days will be held on 15-16 May 2025 at UCLouvain (Belgium). 

These days are intended to provide a forum for dialogue open to all researchers working on 

Antiquity, regardless of the disciplines or perspectives adopted. The proposed themes - 

governance, economy and society - are not closed. They are intended to provide a sufficiently 

broad framework to accommodate diverse research, whether of a political, social, economic, 

cultural or methodological nature. This conference aims to bring together a varied scientific 

community, exploring both local studies and cross-disciplinary approaches. We encourage 

proposals on a variety of themes, such as: 

 -analysis of political institutions and modes of governance; 

 -trade, production and local or global economies; 

 -social structures, cultural practices or artistic expressions ; 

   -literary representations in Antiquity as a mirror and fabric of the ancient world 

 -methodological aspects in the study of Antiquity. 

   -etc.  

Interactions between these themes can be explored, but they are not a prerequisite. We favour 

a diversity of approaches and a wealth of individual perspectives. 

 

Terms of submission 

On this occasion, we are pleased to invite doctoral students and young researchers from 

Belgian or foreign universities whose research topic is in line with this theme to come and 



present their project. We therefore warmly encourage all interested doctoral students (at the 

beginning or end of their thesis) to submit a title, a summary (300 words max.) of the subject 

they wish to present and a brief CV (150 words max.) to the seminar address 

(seminar.synoikismos@gmail.com) by 1st March 2025 at the latest. Each presentation (in 

French or English) will be limited to 30 minutes.  

 

Refund arrangements for participants 

As part of these exchange days, we have arranged for travel expenses to be partially covered 

for communicators: 

- Participants residing in Belgium: a flat-rate compensation of up to €35 will be granted 

for transport costs. 

- Participants from other countries: a flat-rate compensation of up to €100 will be 

granted for transport costs. 

Reimbursement will be made on presentation of the necessary supporting documents (travel 

tickets, invoices, etc.) and up to the amounts indicated. The practical arrangements for 

submitting documents will be specified at a later date. 

We hope this will make it easier for you to attend the conference. If you have any questions or 

require further information, please do not hesitate to contact us at 

seminar.synoikismos@gmail.com. 

 

We look forward to meeting you,  

The Synoikismos organising committee (Thomas Leblanc and Sonia Voinea) 

__________  

Would you like to receive email announcements of our forthcoming activities and calls for papers? Just 

send an email to seminar.synoikismos@gmail.com with your contact details (surname, first name, 

university, research topic/thesis title). We'll make sure you're on our contact list! You can now follow 

all our activities on our Academia.edu page (https://independent.academia.edu/SeminarSynoikismos). 
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APPEL À COMMUNICATION  

 SÉMINAIRE DOCTORAL INTERUNIVERSITAIRE SYNOIKISMOS  

15-16 MAI 2025 

 

 

QUI SOMMES-NOUS ? 

Le séminaire SYNOIKISMOS est une association 

inter-universitaire qui a pour vocation de réunir les jeunes 

chercheurs travaillant sur l'Antiquité, quel que soient la 

période, l’aire géographique ou le domaine qu’ils étudient 

(philologie, littérature, linguistique, épigraphie, histoire, 

papyrologie, numismatique, histoire de l'art, archéologie, 

etc.). En rassemblant autour d’une même table 

participants, auditeurs et experts, le séminaire entend 

favoriser les contacts entre chercheurs belges et étrangers 

autour de domaines apparentés et offrir aux jeunes 

scientifiques un lieu convivial pour présenter et échanger 

autour de leur recherche en cours. 
  

 

« Gouvernance, Économie et Société dans l'Antiquité : Nouvelles 

Perspectives de recherche » 

 

Cher·e·s doctorant·e·s, cher·e·s professeur·e·s, cher·e·s collègues,  

 

Cette année, dans le cadre de l’édition 2025 du Séminaire doctoral interuniversitaire 

SYNOIKISMOS, les journées thématiques annuelles se tiendront les 15-16 mai 2025 à 

l’UCLouvain. Ces journées se veulent un espace de dialogue ouvert à tous les chercheurs et 

chercheuses travaillant sur l’Antiquité, indépendamment des disciplines ou des perspectives 

adoptées. Les thématiques proposées – gouvernance, économie et société – ne constituent pas 

des axes fermés. Elles visent à offrir un cadre suffisamment large pour accueillir des recherches 

diverses, qu’elles soient d’ordre politique, social, économique, culturel, ou méthodologique. Ce 

colloque ambitionne de rassembler une communauté scientifique variée, explorant aussi bien 

des études locales que des approches transversales. Nous encourageons les propositions portant 

sur des thèmes variés tels que : 

- l’analyse des institutions politiques et des modes de gouvernance ; 

- les échanges commerciaux, la production et les économies locales ou globales ; 

- les structures sociales, les pratiques culturelles ou les expressions artistiques ; 

- les représentations littéraires dans l’Antiquité comme miroir et fabrique du monde 

antique 

- les aspects méthodologiques dans l’étude de l’Antiquité. 

- etc.  

Les interactions entre ces thèmes peuvent être explorées, mais elles ne constituent pas un 

prérequis. Nous privilégions la diversité des approches et la richesse des perspectives 

individuelles. 

Modalités de soumission 



À cette occasion, nous avons le plaisir de convier les doctorants et jeunes chercheurs 

d’universités belges ou étrangères dont le sujet de recherche s’inscrit dans cette thématique à 

venir présenter leur projet. Nous encourageons donc chaleureusement tout doctorant (en début 

ou fin de thèse) intéressé à soumettre un titre, un résumé (300 mots max.) du sujet qu’il 

souhaite présenter ainsi qu’un bref CV (150 mots max.) à l’adresse du séminaire 

(seminar.synoikismos@gmail.com) pour le 1er mars 2025 au plus tard. Chaque intervention 

(en français ou en anglais) sera limitée à 30 min.  

 

Modalités de remboursement pour les participants 

Dans le cadre de ces journées d’échange, nous avons prévu une prise en charge partielle des 

frais de déplacement pour les communicants : 

- Participants résidant en Belgique : une compensation forfaitaire pouvant aller jusqu’à 

35 € sera octroyée pour les frais de transport. 

- Participants venant d'autres pays : une compensation forfaitaire pouvant aller jusqu’à 

100 € sera octroyée pour les frais de transport. 

Le remboursement sera effectué sur présentation des justificatifs nécessaires (billets de 

transport, factures, etc.) et dans la limite des montants indiqués. Les modalités pratiques pour 

soumettre les documents seront précisées ultérieurement. 

Nous espérons que cette mesure pourra faciliter votre participation au colloque. Pour toute 

question ou précision, n’hésitez pas à nous contacter à l’adresse suivante : 

seminar.synoikismos@gmail.com. 

 

Au plaisir de vous rencontrer,  

Le comité organisateur Synoikismos (Thomas Leblanc et Sonia Voinea) 

__________  

Vous souhaitez recevoir par mail les annonces de nos prochaines activités et appels à communications 

? Il suffit d’envoyer un mail à l’adresse seminar.synoikismos@gmail.com en mentionnant vos 

coordonnées (Nom, Prénom, Université, Sujet de recherche/titre de la thèse). Nous ferons en sorte de 

vous inscrire sur notre liste de contact! Vous pouvez dès à présent suivre toutes nos activités sur notre 

page Academia.edu (https://independent.academia.edu/SeminarSynoikismos).  

mailto:seminar.synoikismos@gmail.com
mailto:seminar.synoikismos@gmail.com
mailto:seminar.synoikismos@gmail.com
mailto:seminar.synoikismos@gmail.com
https://independent.academia.edu/SeminarSynoikismos

